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Wielce Szanowny Panie Ministrze 

W związku z dobiegającym końca rokiem szkoleniowym na aplikacjach 
organizowanych przez okręgowe izby radców prawnych i okręgowe rady adwokackie, 
jak również prowadzonymi w Ministerstwie pracami związanymi z koniecznością 
nowelizacji ustawy z dnia 6 lipca 1982 r. o radcach prawnych (Dz. U. z 2002 r. Nr 123, 
poz. 1059 ze zm.) oraz ustawy z dnia 26 maja 1982 r. Prawo o adwokaturze 
(Dz. U. z 2002 r. Nr 123, poz. 1058) pozwalam sobie zwrócić się do Pana Ministra 
w niniejszej sprawie. 

Ostatni rok szkoleniowy pokazał, iż liczba aplikantów w niektórych izbach bądź 
radach przewyższa możliwości szkoleniowe samorządów zawodowych. Samorządy nie 
dysponują odpowiednim zapleczem, pozwalającym na przeprowadzenie zajęć dla tak 
dużych grup osób, szkolenie w trakcie aplikacji przybrało głównie formę teoretycznych 
wykładów, utraciwszy swój charakter seminaryjny i warsztatowy. Duża liczba 
aplikantów i sposób organizacji szkolenia powoduje, iż niemożliwe okazuje się 
przekazanie wiedzy praktycznej bezpośrednio przygotowującej do należytego 
wykonywania zawodu. Zagrożona wskutek tego pozostaje jakość kształcenia 
aplikantów, a w efekcie również w przyszłości dobro klientów liczących na 
odpowiednio profesjonalną obsługę prawną. 

W świetle powyższego w mojej opinii konieczna wydaje się systemowa 
reorganizacja szkoleń. Z pewnością większy nacisk powinien zostać położony na 
instytucję patronatu, która pozwala na poznanie przez aplikanta codziennej praktyki 
wykonywania zawodu i zdobycie cennej wiedzy praktycznej. Biorąc pod uwagę fakt 
odpłatności uczestnictwa w szkoleniu i zasadność żądania przez aplikantów 
odpowiedniego poziomu świadczonych usług, należy również zastanowić się nad 
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dostosowaniem możliwości szkoleniowych poszczególnych izb oraz rad do liczby 
aplikantów. Pragnę podkreślić, iż w mojej ocenie nie jest jednak dobrym rozwiązaniem 
wprowadzenie procentowego limitu przyjęć aplikantów, uzależnionego od osób 
aktywnie wykonujących zawód w danej radzie adwokackiej lub izbie radcowskiej. 
Takie unormowanie mogłoby bowiem stać w sprzeczności zarówno z konstytucyjną 
zasadą wolności wyboru i wykonywania zawodu oraz wyboru miejsca pracy, jak 
i zasadą równości. Szanse przyjęcia danej osoby na aplikację różniłyby się wówczas 
w zależności od miejsca, w którym kandydat podchodzi do egzaminu. 

W związku z powyższym, działając na podstawie art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy 
z dnia 15 lipca 1987 r. o Rzeczniku Praw Obywatelskich (t. j. Dz. U. z 2001 r. Nr 14, 
poz. 147 ze zm.), zwracam się z uprzejmą prośbą do Pana Ministra o przedstawienie 
konkretnych planów zarówno ustawowych, jak i organizacyjnych, odnośnie do 
usprawnienia organizacji kształcenia na aplikacjach prawniczych w przyszłym roku 
szkoleniowym. 

Łączę wyrazy szacunku 
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